
Fãrã mãsuri imediate
pentru decarbonizare,
aproape toate clãdirile din
Europa sunt supuse
riscurilor financiare

(Interviu cu Valentin Vasile, Vicepreºedinte Digital Energy Business -
South-East Europe, Schneider Electric)

Reporter: Avem deja foarte
multe argumente care ne în-
deamnã sã punem în practicã
rapid mãsuri de decarbonizare
ºi de migrare cãtre surse de
energie sustenabile, verzi. Unele
þin de cadrul legislativ europe-
an, altele de situaþia geopoliticã,
altele - nu în ultimul rând -de
ec o n o m i e º i de ec o lo gi e .
Întrucât reprezentaþi una dintre
cele mai sustenabile companii
din lume, ne puteþi spune cum
se raporteazã la aceastã situaþie
Schneider Electric?

Valentin Vasile: Într-adevãr,
presiunea deja existentã asupra
reþelelor electrice din toate mo-
tivele pe care le-aþi enumerat ºi
consumul de energie electricã
în creºtere pe care îl implicã noi-
le tehnologii, în special AI, au
dat un imbold foarte puternic

politicilor de decarbonizare.
Acestea pun un accent mare,
mai ales în Europa, asupra unui
segment foarte important, acela
al clãdirilor comerciale ºi rezi-
denþiale. Planurile sistematice
de decarbonizare au început,
fireºte, cu clãdirile foarte mari,
pr in adoptarea , în 2018, a
Energy Performance Building
Directive. Aceastã directivã va
viza, însã, progresiv ºi clãdirile
non-rezidenþiale de dimensiuni
medii (cu o putere instalatã mai
mare de 290 KW începând cu
2025, ºi mai mari de 70 KW
începând cu 2030).

Pe scurt, studiile noastre aratã
cã 90% din clãdirile existente
pot întâmpina riscuri financiare
dacã nu se iau imediat mãsuri
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90% din clãdirile existente în Europa pot întâmpina riscuri financiare

dacã nu se iau imediat mãsuri de decarbonizare, este de pãrere

Valentin Vasile, Vicepreºedinte Digital Energy Business - South-East

Europe, Schneider Electric.

Acesta evidenþiazã, în cadrul unui interviu, cã 35% din clãdirile euro-

pene au vârste mai mari de 50 de ani, deci sunt construite pe tehnolo-

gii perimate sau intens consumatoare de energie. "Problema nu se

e rezumã doar la modul în care au fost construite aceste clãdiri, ci vi-

zeazã ºi modul în care sunt ele exploatate - pentru cã 70% din consu-

mul total de energie pe durata de viaþã a unei clãdiri vine din exploa-

tare", adaugã specialistul, subliniind ºi cã 76% din clãdirile de birouri

din Uniunea Europeanã riscã sã devinã depãºite din punct de vedere

tehnologic, pânã la finalul acestui deceniu, dacã nu trec prin moder-

nizãri substanþiale.

Eficienþã energeticã



de decarbonizare. Nu este un
fapt care sã ne mire, dat fiind cã
35% din clãdirile europene au
vârste de peste 50 de ani, deci
sunt construite pe tehnologii
perimate sau intens consumato-
are de energie. Dar este un fapt
pe care trebuie sã-l adresãm
foarte repede. Problema nu se
rezumã doar la modul în care au
fost construite aceste clãdiri, ci
vizeazã ºi modul în care sunt ele
exploatate - pentru cã 70% din
consumul total de energie pe
durata de viaþã a unei clãdiri
vine din exploatare.

Reporter: Aici puteþi interveni
cu soluþiile Schneider Electric?

Valentin Vasile: Da - în scena-
riul ideal, putem interveni încã
din faza de proiectare ºi con-
strucþie a unei clãdiri, situaþie în
care ne asigurãm din start cã
aceasta va avea un nivel de efi-
cienþã energeticã optim, sau va
fi net zero. Dar pentru cã avem,
la nivel european, un portofoliu
mare de clãdiri care necesitã in-
tervenþii rapide, avem soluþii ºi
pentru acestea. Ca idee, 76% din
clãdirile de birouri din Uniunea
Europeanã r is cã s ã devinã
depãºite din punct de vedere
tehnologic pânã la finalul aces-
tui deceniu, dacã nu trec prin
modernizãri substanþiale. Este o
pondere enormã ºi cere inter-
venþii decisive în urmãtorii cin-
ci-ºase ani, pentru cã o clãdire
este un bun de mare valoare, pe
care trebuie sã-l menþii în stare
bunã, nu e ceva la care sã poþi
renunþa pur ºi simplu.

Pentru început, specialiºtii
noºtri intervin cu audituri de efi-
cienþã energeticã ºi determinã
un baseline, sau mai bine spus,
nivelul curent al consumului ac-
tual al clãdirii. În funcþie de ob-
servaþiile ce reies din mãsurãto-
ri, specialiºtii noºtri pot determi-
na care sunt acþiunile cele mai
potrivite pentru îmbunãtãþirea

eficienþei energetice. De exem-
plu, instalarea a ceea ce numim
BMS, building management
systems, sisteme automate care
mãsoarã, controleazã automat
ºi optimizeazã consumul de
energie pentru pãrþi critice ale
infrastructurii clãdirii: de la con-
trol acces, la iluminat, încãlzire,
rãcire etc. Câteodatã, probleme-
le de consum sunt legate de
comportamentul celor care
folosesc clãdirea respectivã,
alteori de fluxurile de lucru, alte-
ori de tehnologiile cu care clãdi-
rea a fost construitã. De cele mai
multe ori, însã, identificarea pro-
blemelor doar prin introducerea

unor simple mãsuratori duce fo-
arte repede la implementarea
unor soluþii care genereazã eco-
nomii semnificative (mai mult
de 5% în cele mai multe cazuri!)
ºi dau încredere deþinãtorilor
clãdirii sau operatorilor acesteia
sã continue pe ruta decarboni-
zãrii.

Reporter: Vorbeaþi despre
aceste intervenþii rapide care
dau încredere. Cum aratã însã,
întregul proces de modernizare
ºi decarbonizare a unei clãdiri?

Valentin Vasile: Sunt trei tipu-
ri mari de intervenþii pe care le
propunem deþinãtorilor sau
operatorilor de clãdiri comer-
ciale. Unele uºoare, care nu
afecteazã utilizarea clãdirii ºi ale
cãror costuri se recupereazã în
1-3 ani. Existã situaþii în care
asemenea intervenþii simple pot
reduce amprenta de carbon a
unei clãdiri cu pânã la 45% ºi
pot ajuta mult companiile în

eforturile lor de sustenabilitate,
dar nu sunt situaþii foarte frec-
vente ºi depind, evident, foarte
mult de starea clãdirii.

Intervenþiile medii sunt cele
care fac ca o clãdire sã respecte
din nou cerinþele pieþei ºi ale re-
glementatorilor, dar evident cã
acestea sunt mai intruzive ºi ne-
cesitã bugete mai mari. Pentru
cei care opereazã sau închiriazã
clãdiri, însã, sunt imperioase
dacã vor sã-ºi pãstreze chiriaºii
în viitor.

Al treilea tip de intervenþii sunt
cele radicale, de profunzime,
care implicã investiþii semnifica-
tive, dar duc la reduceri ale im-
pactului clãdirii asupra mediului
cu pânã la 85%. Acest gen de in-
tervenþii cresc mult valoarea clã-
dirii ºi îi asigurã un nivel de per-
formanþã care o poate menþine
mult pe piaþã.
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"35% din clãdirile europene au vârste de peste 50 de ani, deci sunt

construite pe tehnologii perimate sau intens consumatoare de

energie. Problema nu se rezumã doar la modul în care au fost con-

struite aceste clãdiri, ci vizeazã ºi modul în care sunt ele exploatate

- pentru cã 70% din consumul total de energie pe durata de viaþã a

unei clãdiri vine din exploatare".



Reporter: Existã fonduri pe
care companiile le pot accesa
pentru a acoperi costurile aces-
tor modernizãri?

Valentin Vasile: Sigur cã
atunci când se impun niºte noi
standarde de sustenabilitate
este de presupus cã nu toate or-
ganizaþiile au capital disponibil
imediat pentru a face asemenea
lucrãri, chiar dacã existã deschi-
dere ºi viziune.

Dar noile reglementãri, cum ar
fi noua EPBD - European Perfor-
mance of Buildings Directive -
pe lângã cerinþele de perfor-
manþã obligatorie (ex. specificã
necesitatea unui sistem BMS in
toate clãdirile de la mãrime me-
die în sus), se asigurã, de aseme-
nea, cã statele oferã sprijin spe-
cific acestor segmente ale popu-
laþiei, fie în termeni de finanþare,
fie de consiliere.

De aceea, pentru proiectele de
retrofitting (intervenþiile medii)
ºi pentru modernizãrile de am-
ploare, se vor putea accesa sub-
venþii.

În plus, prin efectuarea la timp
a acestor lucrãri, se evitã taxe ºi
impozite suplimentare sau chiar
amenzi. Mai mult, þinând cont
de de noile cerinþe referitoare la
raportarea ESG ºi la decarboni-

zare, dar ºi de competitivitatea
în creºtere, în special in ceea ce
priveºte reducerea costurilor
operaþionale, printre care se nu-
mãrã ºi costurile cu energia, este
clar cã astfel de investiþii nu doar
cã nu pot fi ignorate, ci devin un
veritabil avantaj competitiv.

Reporter: La Schneider Elec-
tric existã susþinere pentru toate
aceste tipuri de proiecte de mo-
dernizare?

Valentin Vasile: Sigur cã da.
Dacã intervenþiile uºoare pe
care le derulãm presupun insta-
larea unor sisteme de monitori-
zare a consumului ºi a unor so-
luþii simple de automatizare, în
cadrul celor medii ºi celor de
amploare putem implementa
acþiuni care sã aibã un impact
cât mai mare asupra amprentei
de carbon: upgrade al infra-
structurii electrice, alimentarea
cu celule fotovoltaice, electrifi-
carea încãlzirii ºi, nu în ultimul
rând, implementarea de softwa-
re care sã gestioneze automat
reglarea temperaturii, a ilumina-
tului dar ºi integrarea cât mai
eficientã a energiei produse
on-site, în funcþie de momentul
din zi ºi de costul energiei.

În Europa de Sud-Est ºi în
România, Schneider Electric se
implicã în proiecte majore de

construcþii, fie cã sunt noi dez-
voltãri sau renovãri ale structuri-
lor existente. În aceste proiecte,
Schneider Electric colaboreazã
îndeaproape cu o reþea de par-
teneri specializaþi - cum ar fi par-
tenerii certificaþi EcoXpert - inte-
gratori de sisteme, firme de pro-
iectare, constructori de panouri,
antreprenori ºi multe altele.
Împreunã, cãutãm sã sporim va-
loarea, eficienþa ºi productivita-

tea clãdirilor, reducând în ace-
laºi timp impactul lor asupra
mediului. Prin valorificarea teh-
nologiilor noastre în automati-
zarea clãdirilor ºi managemen-
tul energiei ºi prin aceste parte-
neriate valoroase, acordãm
prioritate durabilitãþii.

Reporter: Mulþumesc!
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